

ВЕСТНИК
Томского государственного университета
2016. № 407. Июнь

- ФИЛОЛОГИЯ
- ИСТОРИЯ
- ПРАВО

- PHILOLOGY
- HISTORY
- LAW

TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL
2016. № 407. June

**НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**

Э.В. Галажинский, д-р психол. наук, проф. (председатель);
И.В. Ивонин, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);
В.В. Демин, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);
Д.А. Катунин, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);
В.Н. Берцун, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р
филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;
С.Н. Воробьев, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**,
д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;
Л.С. Гринкевич, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р
пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;
Ю.М. Ершов, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук,
проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд.
физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук,
проф.; **В.П. Парначев**, д-р геол.-минерал. наук, проф.;
О.В. Петрин, директор Издательского Дома Томского
государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат.
наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потехаев**, д-р физ.-
мат. наук, проф.; **Л.М. Прокументов**, д-р юрид. наук, проф.;
З.Е. Сахарова, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слизов**, канд. хим.
наук., доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ;
С.П. Сущенко, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**,
канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьяна**, канд. геол.-
минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.;
О.Н. Чайковская, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р
ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.;
Э.Р. Шрагер, д-р техн. наук, проф.

**EDITORIAL COUNCIL
OF TOMSK STATE UNIVERSITY**

E. Galazhinsky, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);
I. Ivonin, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice
Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate
Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology,
Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics
and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of
Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate
Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher;
A. Glazunov, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of
Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics,
Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**,
Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology;
V. Zinoviev, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics,
Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior
Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**,
Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of
Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in
Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific
and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of
Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law,
Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor;
Yu. Slizhov, PhD in Chemistry, Associate Professor;
V. Sumarokova, Director of TSU Publishing House;
S. Sushchenko, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD
in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD
in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of
Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics,
Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of
Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

Главный редактор –

В.П. Зиновьев,
д-р ист. наук, профессор

Заместители главного редактора:

Т.А. Демешкина,
д-р филол. наук, профессор
В.А. Уткин,
д-р юрид. наук, профессор

Ответственный секретарь –

Д.А. Катунин,
канд. филол. наук, доцент

Р.Л. Ахмедшин,
д-р юрид. наук, профессор
Л.М. Прокументов,
д-р юрид. наук, профессор
П.П. Румянцев,
канд. ист. наук, доцент
А.С. Янушкевич,
д-р филол. наук, профессор

EDITORIAL BOARD

Editor-in-Chief

Vasiliy P. Zinoviev,
Doctor of History, Professor

Deputy Editors-in-Chief

Tatiana A. Demeshkina,
Doctor of Philology, Professor
Vladimir A. Utkin,
Doctor of Law, Professor

Executive Editor

Dmitry A. Katunin,
PhD in Philology, Associate Professor

Ramil L. Akhmedshin,
Doctor of Law, Professor
Lev M. Prozumentov,
Doctor of Law, Professor
Petr P. Rumyantsev,
PhD in History, Associate Professor
Aleksandr S. Yanushkevich,
Doctor of Philology, Professor

Журнал включен в базу данных Russian Science Citation Index и индексируется на Web of Science.

The Journal is included in the Russian Science Citation Index and put on the Web of Science.

Журнал входит в «Перечень рецензируемых научных изданий, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук» Высшей аттестационной комиссии при Министерстве образования и науки Российской Федерации.

Свидетельства о регистрации: бумажный вариант № 018694,
электронный вариант № 018693
выданы Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.
ISSN: печатный вариант – 1561-7793;
электронный вариант – 1561-803X
от 20 апреля 1999 г. Международного центра ISSN (Париж)

Certificates of registration: printed version № 018694,
electronic version № 018693
Issued by the Russian Federation State Committee for Publishing
and Printing on April 14, 1999.
ISSN: printed version – 1561-7793; electronic version – 1561-803X
April 20, 1999 by International centre ISSN (Paris)

СОДЕРЖАНИЕ

ФИЛОЛОГИЯ

Астафьева Е.А. Факторы, определяющие выбор формы личных имен в дискурсе диалектной языковой личности	5
Витязева Ю.А. Научно-популярный сериал как гипержанр медийного дискурса	11
Кочеткова М.О. Трансформация «образа автора» в блоге как отражение социокультурно обусловленной жанровой динамики блогосферы (на примере блогов, реализующих политическую тематику)	17

ИСТОРИЯ

Аболина Л.А., Федоров Р.Ю. Развитие традиций русского народного зодчества на примере деревянной архитектуры Енисейска	25
Алиммамадов А.Ф. Наскальные изображения Гобустана как отражение первобытного искусства: сравнительно-этнографический анализ	32
Бикетова Е.А. Эволюция имиджа Республики Беларусь в СМИ Западной Европы в 1991–2015 гг.	36
Борисов Д.А. «Большая игра 2.0»: исламский мотив на пространстве Центральной Азии (1990–2000 гг.)	44
Брум К.А. Реформирование предприятий транспортного машиностроения Алтайского края в конце 1980–1990-х гг. на примере Открытого акционерного общества холдинговой компании «Барнаултрансмаш»	49
Вавулин М.В. Технологии трехмерной оцифровки крупных автономных археологических объектов	55
Грик Н.А. Восстановление налоговой системы в 1921–1925 гг. в контексте деятельности Томского губернского финансового отдела	61
Елизарова В.О. Государственная поддержка как фактор закрепления рабочих на предприятиях рыбной промышленности Камчатки в конце 1920-х – 1930-е гг.: замыслы и результаты	67
Зиновьев В.П. Страхование горнорабочих Сибири в конце XIX – начале XX в.	73
Ивонин Ю.П., Ивонина О.И. Левиафан в поисках миропорядка: проблема международной безопасности в работах Т. Гоббса и И. Канта	78
Карпенко Е.В. Организация китайской торговли в Монголии во второй половине XIX – начале XX в. по материалам ИРГО	89
Крупенкин Е.Н. Опыт управления Сибирью в Туркестанском генерал-губернаторстве	93
Кудряшев В.Н. Перспективы национально-государственного устройства России в трактовке революционных социалистов (1860–1880-е гг.)	98
Ларьков Н.С. Из капитанов в генералы за 100 дней («Восточный поход» А.Н. Пепеляева)	105
Перцев Д.М. К вопросу о теориях политогенеза	115
Смолякова Л.Н. П.З. Пилзер о реформе здравоохранения 2010 г. в США	121
Советова О.С., Аболонкова И.В. Гравированные рисунки Тепсея	128
Сыров В.Н., Головашина О.В., Линченко А.А. Политика памяти в свете теоретико-методологической рефлексии: опыт зарубежных исследований	135

CONTENTS

PHILOLOGY

Astafieva E.A. Factors determining the choice of personal names in the discourse of a dialect speaker	5
Vityazeva Yu.A. The popular science series as a hypergenre of media discourse	11
Kochetkova M.O. Transformation of the author image in the blog as a reflection of the genre dynamics of the blogosphere caused by social and cultural purposes (on examples of blogs implementing political topics)	17

HISTORY

Abolina L.A., Fedorov R.Yu. Development of the Russian national dwelling traditions in the wooden architecture of Yeniseysk	25
Alimammadov A.F. Gobustan petroglyphs as an indicator of primitive art: a comparative ethnographic analysis	32
Biketova E.A. The evolution of the image of the Republic of Belarus in West European mass media in 1991–2015	36
Borisov D.A. “The Great Game 2.0” in Central Asia (the beginning: 1990–2000)	44
Brumm K.A. On reforms at transport engineering enterprises of Altai Krai in the late 1980s–1990s (evidence from Barnaultransmash, OJSC, a holding company)	49
Vavulin M.V. 3D digitizing of large separate artifacts	55
Grik N.A. Reinstatement of the tax system in 1921–1925 within the Tomsk Provincial Finance Department activities	61
Yelizarova V.O. State support as a factor of labour consolidation at Kamchatka fishing industry enterprises in the late 1920s–1930s: plans and results	67
Zinoviev V.P. Insurance for miners in Siberia in the late 19th – early 20th centuries	73
Ivonin Yu.P., Ivonina O.I. Leviathan in search of world order: the international security issue in the works of Hobbes and Kant	78
Karpenko E.V. Organization of Chinese trade in Mongolia in the second half of the 19th – early 20th centuries on materials of expeditions of the Imperial Russian Geographical Society	89
Krupenkin E.N. Applying the Siberian administration model in the Turkestan Governor-Generalship	93
Kudriashev V.N. Prospects of the Russian national-state system in the interpretation of revolutionary socialists (1860s–1880s)	98
Larkov N.S. From Captains to Generals in 100 days (“The Eastern March” of A.N. Pepeliaev)	105
Pertsev D.M. On the theories of politogenesis	115
Smolyakova L.N. P.Z. Pilzer on ObamaCare	121
Sovetova O.S., Abolonkova I.V. Fine engraved images of Tepsei	128
Syrov V.N., Linchenko A.A., Golovashina O.V. The politics of memory in the theoretical and methodological reflection: the experience of foreign studies	135

Тяпкин М.О. Деятельность земских учреждений Алтайской и Томской губерний по охране лесов (1917–1919 гг.)	144
Ушницкий В.В. Вклад российских путешественников и исследователей XVIII – начала XX в. в изучение этногенеза народа саха	150
Филимонов А.В. Роль чиновников особых поручений в реализации переселенческой политики на примере А.А. Станкевича	156
Фоминых С.Ф., Степнов А.О. Научное сообщество г. Томска в годы Великой Отечественной войны 1941–1945 гг.	160
Чернышева Н.В. Организованный набор рабочих на предприятия и стройки Урала, Сибири и Дальнего Востока в середине 1940-х – конце 1950-х гг. (на материалах Кировской области)	169
Шубин Л.Л., Шабардин А.М. История работы эвакогоспиталя для военнопленных в г. Можга	174

ПРАВО

Ахмедшин Р.Л. Проблемы использования тактических приемов в ходе проведения экспериментальных следственных действий	179
Желева О.В. Добросовестность и разумность как пределы осуществления субъективных прав в уголовном судопроизводстве	186
Матюшов А.М. Законодательство Российской империи об уголовной ответственности за организацию террористического сообщества или участие в нем	192
Холодкова Ю.С. Правовой статус сторон концессионного соглашения по законодательству Российской Федерации	196
КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ	201

Tyapkin M.O. The activity of zemstvo institutions of Altai and Tomsk Provinces on protection of forests (1917–1919)	144
Ushnitskiy V.V. Researchers of tsarist Russia on the study of the origin of the Sakha people	150
Filimonov A.V. The role of special assignments officials in the implementation of the resettlement policy on the example of A.A. Stankevich	156
Fominykh S.F., Stepnov A.O. The academic community of Tomsk during the Great Patriotic War of 1941–1945	160
Chernysheva N.V. Organized recruitment of workers at enterprises and construction sites of the Urals, Siberia and the Far East in the mid-1940s – late 1950s (on materials of Kirov Oblast)	169
Shubin L.L., Shabardin A.M. The history of the work of the evacuation hospital for prisoners of war in the city of Mozhga	174

LAW

Akhmedshin R.L. Problems of the use of tactics in the course of experimental investigation actions	179
Zheleva O.V. Good faith and reasonableness as limits of rights in criminal proceedings	186
Matyushov A.M. Legislation of the Russian Empire on criminal liability for the organization of a terrorist community or participation therein	192
Kholodkova Yu.S. Concession agreement parties' legal nature under the Russian Federation legislation	196
BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS	201